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کاسه ای زیر نیم کاسه 
است؟

هادی خسروشاهین
آمریکا از افغانســتان خارج شــد نه به دلیل طراحی 
توطئه ای برای ایران، روســیه و چیــن بلکه از آن 
حیث که نشــانه هایی از افول قدرت خود را در نظام 
بین الملل احساس کرده و ضروری بود این نشانه ها 
جدی گرفته شود و تا حد امکان مورد مدیریت قرار 

گیرند.
اما این افــول و زوال قدرت ناشــی از تاثیرگذاری 
جنگ های گران ایالات متحده بر بنیان های قدرت 
داخلــی بــود. فوکویاما در تازه تریــن مقاله خود در 
مجله اکونومیســت به درستی به این واقعیت اشاره 
کرده بود: »ریشه های دیرپای ضعف و افول آمریکا 
بیشتر داخلی هستند تا بین المللی.« به همین دلیل 
اندیشمندان و تینک تنک های آمریکایی در سال های 
گذشته پژوهش های متعددی برای توقف این روند 
افول در قدرت آمریکا به انجام رساندند. مقاله دانیل 
بنایم و جیک ســالیوان در ۲۲ می ۲۰۲۰ فارن افرز، 
پژوهش ایــان گلدنبرگ و کالینــگ توماس در 
مرکز امنیت آمریــکای نوین در ۲۰ جولای ۲۰۲۰، 
مقاله کریس مورفی در مجله فارن افرز به تاریخ ۱۹ 
فوریه ۲۰۲۱ تنها بخشی از پژوهش های انجام شده 
بــرای مدیریت این افــول بود. امــا رابطه جنگ 
افغانستان و به طور کلی جنگ های پس از حادثه ۱۱ 
ســپتامبر با نشانه های افول قدرت آمریکا یا به قول 
فوکویاما پایان عصر آمریکا چیســت؟ گزارش های 
انجام شــده توسط موسسه واتســون بین سال های 
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سرمقاله

۲۰۱۸ و ۲۰۱۹ و همچنیــن گزارش های دفتر بودجه کنگره 
آمریکا بین ســال های ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ به خوبی از این ارتباط 
منطقی رونمایی می کند. نتیجه سیاست بسط بی رویه نفوذ و 
جنگ های بی پایان به ویژه در افغانســتان و خاورمیانه پس از 
حادثه ۱۱سپتامبر، هزینه حداقل حدود ۴/ ۶تریلیون دلار بوده 
است. اما نکته بسیار مهم این است که این هزینه تقریبا به طور 

کامل از طریق استقراض، تامین مالی شده است. 
بنابراین تاثیر کان اقتصادی هزینه های فدرال در جنگ های 
افغانستان و عراق به افزایش بدهی منجر شد. بنابراین بدهی 
عمومــی در حال افزایــش و هزینه پرداخــت بهره های این 
استقراض ها در حال انباشت است. تقریبا یک تریلیون دلار از 
هزینه های جنگ از سال ۲۰۰۱ ناشی از بهره همین بدهی ها 
بوده اســت. حتی با توقف جنگ ها، بهره ها همچنان در حال 
انباشت خواهد بود و تا سال ۲۰۳۰ به ۲تریلیون دلار و تا سال 
۲۰۵۰ به ۵/ ۶تریلیون دلار خواهد رسید. به همین دلیل دوباره 
تاکید می کنم که هزینه این جنگ ها »حداقل« ۴/ ۶تریلیون 
دلار بوده اســت؛ درحالی که در واقعیت این جنگ ها با فرض 
اتمام آنها همین امروز برای آمریکایی ها )با در نظر گرفتن بهره 
اســتقراض ها( حدود ۱۳تریلیون دلار آب خورده است. تحت 
تاثیر همین افزایش بدهی و همین طور افزایش پرداخت های 
بهــره ای، نرخ بهره در ایالات متحده نیــز افزایش می یابد و 
همین مساله بخش خصوصی و دولتی را درباره هزینه کردهای 
آینــده تحت تاثیر قرار می دهد. دفتــر بودجه کنگره تخمین 
می زند که پرداخت های خالص بهره در حال حضور حدود  ۴/ 
۱درصد تولید ناخالص داخلی اســت و انتظار می رود تا ســال 
۲۰۳۱ به ۴/ ۲درصد و تا ســال ۲۰۵۱ به ۶/ ۸درصد برســد. 
هر چه پرداخت های بهره ای ســهم بیشتری از بودجه فدرال 
داشته باشــند، فرصت ها برای ســرمایه گذاری مولد، انرژی 
پاک، زیرساخت ها و آموزش محدودتر می شود. پرداخت های 
بهره ای در ســال ۲۰۲۱، ۸درصد از بودجه فدرال را تشــکیل 
می دهد؛ اما انتظار می رود این رقم تا سال ۲۰۲۵ به ۲۷درصد 
از هزینه های فدرال برسد. افزایش بدهی و هزینه های بهره ای 
نیز به نابرابری نســلی کمک می کند؛ زیرا این بار ســنگین 
بر دوش مالیات دهنــدگان آمریکایی خواهد افتــاد. بنابراین 
جنگ افغانســتان و عراق باعث از دســت رفتن فرصت های 
سرمایه گذاری در بخش زیرساخت ها و خدمات عمومی شده 
و افزایش میزان استقراض به عقب ماندگی های اقتصادی قابل 
توجهی در آمریکا انجامیده است. بر خاف تصور رایج پیشین 
در آمریکا که جنگ راه موثری برای اشــتغال زایی است، اگر 
بودجه فدرال صرف آموزش و پرورش، مراقبت های بهداشتی 
و انرژی سبز می شــد، حداقل ۴/ ۱میلیون شغل دیگر ایجاد 
می کرد. بررسی های موسسه واتسون نشان می دهد هزینه های 
نظامی در مقایســه با سایر بخش ها مشــاغل کمتری ایجاد 
می کنــد. به طور مثال هزینه در بخش انــرژی پاک می تواند 
۵۰درصد بیشــتر از بخش نظامی شغل ایجاد کند؛ همین طور 
هزینــه در بخش آموزش بیش از ۲برابر بخش نظامی قابلیت 
اشتغال زایی دارد. اما چرا؟ بخش هایی مانند آموزش و پرورش و 
انرژی پاک به کار بیشتری نیاز دارند. یعنی بیشتر دلارها صرف 
اســتخدام کارگران می شود و نه خرید تجهیزات و مواد اولیه. 
همچنین درصد بیشتری از هزینه های آموزش، مراقبت های 
بهداشــتی و ساخت و ســاز در انرژی پاک در سرزمین آمریکا 
باقی می ماند و به همین دلیل مشاغل بیشتری ایجاد می کند؛ 
درحالی که پرسنل نظامی بیشتر درآمد خود را در خارج از ایالات 
متحده هزینه می کند و پیمان کاران و کارکنان خارجی بخشی 
از بودجــه پنتاگون را دریافت می کنند. از طرف دیگر با همین 
پولی که به پیمان کاران و پرســنل نظامی پرداخت می شود، 
می توان به افراد بیشــتری در سایر بخش ها حقوق داد و آنها 
را اســتخدام کرد. درنتیجه اگر طی سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۹ 
آمریکا در جنگ نبود و منابع خود را به ســمت توسعه صنعت 
انرژی پاک، گسترش پوشش مراقبت های بهداشتی و افزایش 
فرصت های آموزشــی هدایت می کرد، بین ۴/ ۱ تا ۳میلیون 
شــغل دیگر ایجاد می شــد و بیکاری به میزان قابل توجهی 
کاهش پیدا می کرد. با یک میلیــارد دلار هزینه نظامی برای 
۱۱هزار و ۲۰۰نفر می توان در بخش آموزش و پرورش ۲۶هزار 
و ۷۰۰نفر، در بخش انرژی پاک ۱۶هزار و ۸۰۰نفر و در بخش 

مراقبت های بهداشتی ۱۷هزار و ۲۰۰نفر را استخدام کرد.
همچنیــن باید بر تاثیــرات این جنگ ها بر ســرمایه گذاری 
عمومی توجه کرد. بیــش از نیمی از کل دارایی دولت فدرال 
را ســاختمان ها، هواپیماها، کشتی ها، وسایل نقلیه، رایانه ها و 
تسلیحات دربرمی گیرد. در سال ۲۰۰۰ کل دارایی های پنتاگون 
۱/ ۱تریلیون دلار ارزش داشت؛ ولی از آن مقطع زمانی مجموع 
دارایی های پنتاگون به طور مستمر افزایش یافته و در سال ۲۰۱۹ 
به ۸/ ۱تریلیون دلار رســیده است. در حالی که سرمایه گذاری 
عمومی در بخش دارایی های غیرنظامی یعنی ساختمان های 
عمومی، جاده ها، سیستم حمل ونقل عمومی، سیستم های آب و 
فاضاب، خدمات عمومی، امکانات تفریحی و... از اوسط دهه 
۱۹۷۰ ثابت باقی مانده و امروزه تقریبا نصف میزان دهه های 
۱۹۵۰ و ۱۹۶۰ است. اما واقعیت این است که سرمایه گذاری 
در زیرساخت ها تاثیر مســتقیمی بر فعالیت و عملکرد بخش 
خصوصــی دارد. عاوه بر این ســرمایه گذاری عمومی نظیر 
جاده ها باعث می شــود تا رفت وآمد مردم تسهیل شود و این 
کارآیی و بهره وری مشــاغل را فزون تــر می کند. درحالی که 
بخش خصوصی از بودجه نظامی در حوزه دارایی های بادوام و 
فیزیکی سود می برد )پیمان کاران دفاعی( اما از نظر بهره وری 
بلندمدت کمک چندانی به بخش خصوصی نمی کند. از طرف 
دیگر ســرمایه گذاری در بخش دارایی های غیر نظامی باعث 

رشد اقتصادی بیشتر بخش خصوصی می شود.
همین آمارها مــا را با واقعیت عقب ماندگی آمریکا از چین در 
برخی حوزه های اقتصادی آشنا می کند. داده های شورای ملی 
اقتصادی ایالات متحده نشان می دهد چین سالانه بیش از ۳ 
برابر آمریکا برای ایجاد جاده ها، مدارس و دیگر زیرســاخت ها 
هزینه می کند. ایالات متحده از نظر ســرمایه گذاری در زمینه 
نــوآوری در رتبه نهم جهان قرار دارد؛ درحالی که چین به رتبه 
دوم رسیده است.بنابراین علت اصلی خروج نیروهای آمریکایی 
به همین مســائل بنیادی بازمی گردد؛ نه طراحی توطئه ای از 
جانب آمریکا علیه رقبای خود. درســت است که چین و ایران 
به واسطه همسایگی و روسیه به دلیل اهمیت آسیای مرکزی و 
تاجیکستان در حوزه منافع ملی اش از رشد دوباره بنیادگرایی و 
تروریسم در افغانستان متضررخواهند شد، اما اینها همه از اثرات 
وضعــی خروج نیروهای آمریکایی و خلأ قدرت به وجود آمده 
است. به عبارت دیگر خطرهای امنیتی پیش روی این کشورها 
را باید پیامدهای ناخواسته خروج نیروهای خارجی دانست نه 
برنامه ای خودخواســته و طراحی شده از جانب واشنگتن. اما با 
وجود برخی اختال ها، آشــفتگی ها و بی نظمی ها در پروسه 
خروج آمریکا که البته بر پرســتیژ و تصویر ایالات متحده در 
کوتاه مدت در عرصه بین المللی آسیب وارد کرد، باید تاکید کرد 
آنچه موجبات نگرانی اصلی چین و روســیه است، آزادسازی 
منابع آمریکایی از جنگ طولانی ۲۰ســاله است و احتمال به 
وجود آمدن فرصت های بیشتر برای واشنگتن به منظور تمرکز 

بر رقابت با مسکو و پکن.

استاندار خراسان شمالی مطرح کرد؛

رشد ۱۳ پله ای خراسان شمالی در مولفه های 
کسب و کار

اســتاندار خراسان شــمالی ضمن اشــاره به ضعف 
زیرســاخت ها در اســتان، گفت: خراسان شمالی در 
حوزه مؤلفه های کســب و کار از رتبه ۳۰ کشوری به 

رتبه ۱۷ ارتقا پیدا کرد.
محمد علی شجاعی سه شنبه در جشنواره تعاونی های 
برتر ملی که با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به صــورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، اظهار کرد: 
نسخه اصلی اشتغالزایی تشکیل تعاونی ها و اهمیت به 

رشد این تعاونی ها در تمام نقاط کشور است.
استاندار خراسان شمالی ادامه داد: با تشکیل تعاونی ها 
دو بخش کار و رفاه هم شــکل خواهد گرفت و بدین 
طریق می توانیم بر مشــکات این حوزه چیره شویم 
لــذا نیازمند اختیارات ویــژه وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی برای رشد تعاونی ها هستیم.
وی به مؤلفه های کسب و کار استان خراسان شمالی 

اشاره کرد و افزود: در حوزه مؤلفه های کسب و کار از 
رتبه ۳۰ کشوری به رتبه ۱۷ ارتقا پیدا کردیم که نشان 

از انسجام عملی بین تمام اجزای حاکمیت است.
شــجاعی با تاکید بر اینکه زیر ساخت ها جزو نداشته 
های این استان است، خاطر نشان کرد: با وجود نبود 
زیر ساخت های لازم اما سال گذشته در بخش تعاون 

موفق به کسب رتبه دوم کشوری شدیم.
یک شرکت تعاونی در خراسان شمالی افتتاح شد

همزمان با هفته تعاون، شرکت »کوشا نارون پری فام« 
روز سه شنبه در شهر قاضی شهرستان مانه وسملقان 

خراسان شمالی به صورت ویدئوکنفرانس افتتاح شد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراســان شمالی 
اظهار داشت: شرکت کوشــا نارون پری فام با زمینه 
فعالیت بســته بندی حبوبات و خشــکبار و فرآوری 

زعفران راه اندازی شده است.

حســن نوری خاطرنشــان کرد: ظرفیت این شرکت 
تعاونی، ۵۰۰ تن در ســال  اســت و بــرای آن ۲۰۰ 

میلیون ریال سرمایه گذاری شده است.
وجود هزار و ۶۳۰ تعاونی فعال در خراسان شمالی

مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی خراسان شمالی 
از فعالیت هزار و ۶۳۰ تعاونی  در خراســان شــمالی 

خبر داد.
  حسن نوری با بیان اینکه با مدیریت خوب و فکری 
نو و ایده هــای  نو می توان ســرمایه ها را مدیریت 
کرد گفت: متاســفانه مدیران تعاونــی ها خبره و کار 
بلد نیســتند و همین امر موجب بــی اعتمادی مردم 
به شــرکت های تعاونی شده است که این مشکل را 
میتوان با انتخاب مدیرانی کار بلد و مسئول حل کرد.

او بــا بیان اینکه  نــود و پنج هــزار تعاونی فعال در 
کل کشــور وجود دارد و هزار و ۶۳۰ تعاونی فعال در 

خراسان شــمالی  در حوزه تعاونی فعالیت می کنند، 
گفت :  استان  ما رتبه  دوم در سال ۹۹  را کسب کرد 
و جز ده استانی هستیم که بیشترین تعاونی  در آن در 

حال فعالیت است.
 مدیر کل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه 
سال گذشــته ۷۰ میلیارد تومن درآمد از تعاونی های 
اســتان  داشتیم گفت:در این  بخش  ۲۲ هزار فرصت 
شــغلی  ایجاد شده  و ۲۲۰ تعاونی در استان  تشکیل 
داده شــد اســت که   ۱۳ هزار عضو گیری  در این 

تعاونی ها صورت گرفته است.    
حســن نوری گفت: بیشــترین فعالیت تعاونی ها در 
استان بخش خدمات، بخش کشاوزی و مسکن  است 

 .
  نوری گفت:در گذشــته تمام مراحل ثبت و تشکیل 
تعاونی هــا از طریق مراجعه حضوری بود اما ســال 
گذشــته با راه اندازی  ســامانه ای جامع و هوشمند 
متقاضیــان از طریق مراجعه غیر حضوری  شــرکت 

تعاونی خود را ثبت می کنند.

رئیس کل دادگستری خراسان شمالی از آزادی ۱۱۵ 
زندانی موضوع جرائم غیرعمدی و محکومیت های 
مالی در اســتان طی سال جاری خبر داد و گفت: هم 
اکنــون ۷۱ زندانی جرائم غیرعمــد در زندان های 

استان به سر می برند.
به گزارش اتفاقیه، حجت الاسام جعفری در نشست 
ستاد دیه استان اظهارکرد: از این تعداد محکوم علیه 

آزاد شده  ۱۰۹ نفر مرد و ۶ نفر زن هستند.
مقام عالی قضایی استان با بیان اینکه در حال حاضر 
تعداد زندانیان جرائم غیرعمدی در زندان های استان 

۷۱ نفر هســتند، میزان بدهی ایــن زندانیان را ۳۰۰ 
میلیارد ریال عنوان کرد.

وی افزود: از مجموع ۱۱۵ زندانی آزاد شــده ۵۵ نفر 
دارای محکومیت هــای مالی غیر کاهبرداری، ۳۶ 
نفر پرداخت مهریه ،۲۱ نفرپرداخت نفقه و ۳ نفر نیز 

به پرداخت دیه محکوم شده بودند.
جعفری کل بدهی مددجویان آزاد شده را معادل ۱۷۹ 
میلیــارد و ۴۸۱ میلیون و ۵۸۹ هــزار ریال اعام و 
در خصوص منابع و نحوه پرداخت این میزان بدهی 
گفت: بدهی این افراد با گذشت ۱۴۳ میلیارد و ۹۹۶ 

میلیون ریالی شکات و محکوم لهم،کمک ۱۱ میلیارد 
و ۶۰ میلیون ریالی ســتاد دیه اســتان تحت عنوان 
تســهیات قرض الحسنه از محل بودجه تکلیفی به 
بانک ها، کمــک باعوض ۹ میلیارد و ۵۸۷ میلیون 
ریالی ســتاد دیه اســتان،حمایت مالی باعوض ۶ 
میلیارد و ۴۶۰ میلیون ریالی ســتاد دیه کشور،قبولی 
اعسار محکومین مالی معادل مبلغ ۴ میلیارد و ۱۹۵ 
میلیون ریال و نقدینگــی محکومین معادل مبلغ ۴ 
میلیــارد و ۱۸۳ میلیون ریال تأمین و موجبات آزادی 

آنان فراهم شد.

سرپرســت شــهرداری بجنورد گفت: عملیات احداث 
ایســتگاه شماره ۶ آتشنشانی بجنورد به مساحت هزار 
و ۷۰۰ متر با ۶۰۰متر بنا در ۲طبقه از آبان ماه امسال 

آغاز می شود.
علی گودرزی در حاشــیه مراسم کلنگ زنی ایستگاه 
شماره ۶ آتشنشــانی، واقع در شهرک ولی عصر)عج( 
اظهار داشــت: ایــن مجموعه که امــروز کلنگ آن 
بــه زمین می خورد، ابتدا در ســال ۹۵ از مســکن و 
شهرسازی تحویل و بهای آن پرداخت شد و در سال 
۹۶ کلنگ آن به زمین خورد اما به جهت کمبود منابع 
مالی در مجموعه شــهرداری و دولت، آغاز این پروژه 

محقق نشد.
گودرزی افزود: متاسفانه به علت عقب افتادن ساخت 
این بنا به مدت ۲ ســال ، زمین به دانشگاه فرهنگیان 

واگذار شد اما با توجه به نیاز ایستگاه آتشنشانی در این 
منطقه و پیگیری های مدیرعامل آتش نشانی بجنورد 

زمین مجددا به شهرداری واگذار شد.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه برای از سرگیری این 
پروژه توانســتیم جذب اعتبار کنیــم و این پروژه به 
مســاحت هزار و ۷۰۰ متر با ۶۰۰متر بنا در ۲ طبقه، 
ظرف یک سال آینده ســاخته شود، گفت: یک سوم 
این بنا توســط شهرداری، یک سوم از محل اعتبارات 
دولتی و یک ســوم دیگر نیز از محل اعتبارات استانی 

جهت احداث این بنا در نظر گرفته شده است.
وی گفت: ۴میلیارد تومان اعتبار برای ساخت ایستگاه 
آتشنشــانی و ۳میلیارد تومان بــرای خرید خودرو و 
تجهیزات این ایســتگاه برآورد شــده که احداث این 
پروژه از آبان ماه امســال با جــذب پیمانکار آغاز می 

شود.
سرپرست شهرداری بجنورد گفت: شهر بجنورد شاید 
به لحاظ اســتانداردهای ایمنی آتشنشــانی در بعضی 
موارد ضعیف باشد و همچنین کمبود خودروی نردبان 
که بســیار مورد نیاز می باشــد، اما بــه لحاظ تعداد 

ایستگاه وضعیت خوبی داریم.
علی گــودرزی گفت: در حوزه لجســتیکی قطعا نیاز 
به تامین اعتبار اســت چراکه عمر ناوگان خودروهای 
آتش نشانی شــهر بجنورد به ۲۰سال رسیده است و 
خودروهای آتشنشــانی ما می بایست اورهال شوند و 
این مستلزم اعتبار است که  امیدواریم با پیگیری هایی 
که در این زمینه صورت می گیرد بتوانیم به زودی از 
محل ماده ۱۲ بحران  برای ســازمان آتشنشانی این 

امکان را فراهم کنیم.

مدیر امور دام سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی 
گفت: خشکســالی و گرانی نهاده های دامی سبب شد 
تا امســال میزان کشتار و حذف دام در استان افزایش 
یابــد و ادامه این روند برای صنعــت دامداری نگران 

کننده است.
مهدی شــکاری اظهار داشت: خشکســالی، افزایش 
قیمت علوفه و کمبود نهاده ها ســبب افزایش هزینه 
تولید شــده اســت و این موضوع به شــدت بر روی 
تصمیــم گیری دامداران برای حــذف دام موثر واقع 

شده است.
وی افزود: هر ساله حذف دام در گله های دام داشتی 
اعم از دام ســبک و سنگین به دلائل مختلف از قبیل 
عدم بــاروری، غیر اقتصادی بــودن دام، بیماری ها، 
صدمــات فیزیکی، نقایص ژنتیکــی و نیز مازاد بودن 
دام انجام می شــود که در سالهای ترسالی و شرایط 
مناسب اقتصادی دامدار این حذف را با حداقل ممکن 
انجــام می دهد تا ضمن حفظ ســرمایه نســبت به 
افزایش گله نیز اقدام شود.وی گفت: دامداران در سال 
هایی که با خشکســالی، کمبود نهاده، افزایش هزینه 
تولید روبه رو می شــوند حذف دام به حداکثر ممکن 
می رسد که گاهی این اقدام با حذف دام های مولد و 
با توان ژنتیکی مناسب نیز همراه است.وی خاطرنشان 
کرد: امسال به علت خشکسالی،کمبود علوفه ،افزایش 
قیمت ها و افزایش هزینه تولید و غیر اقتصادی شدن 
دامپروری این حذف شــدت بالاتری یافته اســت در 
صورت ادامه این روند دام مولد کشــور با مشــکات 
جــدی مواجه خواهد بود و این برایِ آینده کشــور و 
بخصوص تامین گوشــت قرمز بسیار خطرناک است 
اگر به همین منوال پیش رویم طی ســال های آینده 
با خسارات هنگفتی در حوزه ســرمایه ژنتیکی دامی 

وتامین محصولات دامی مواجه خواهیم شد.
وی، مشــکل مهم دامداران را تامین نهاده مورد نیاز 

دام عنــوان کرد و در این بــاره از توزیع ۵۵ هزار تن 
انواع نهاده دامی در پنج ماهه  ســال جاری خبر داد و 
گفت: امســال ۳۳ هزار و ۸۸ تن جو، ۱۲ هزار و ۴۳۸ 
تن ذرت، ۲ هزار و ۹۷۹ تن کنجاله ســویا، ۳۵۰ تن 
کنجاله کلزا و ۶ هزرا و ۴۷ تن سبوس به صورت خام 
و در قالب خوراک آماده بین دامداران اســتان توزیع 

شده است.
شکاری درباره مشکات تامین نهاده در سطح استان 
اظهار داشــت: باتوجه به برنامــه ریزی های صورت 
گرفته اینک ماهیانه ۱۳هزار تن کنســانتره با استفاده 
از نهــاده هــای دولتی و با قیمت مصــوب در اختیار 
دامداران قرار می گیرد و با توجه به وابســتگی بالای 
دام ســبک اســتان به مراتع و با توجه به کاهش ۵۰ 
درصــدی میزان بارندگی و فقر شــدید مراتع  قیمت 
علوفه نسبت به ســال گذشته به شدت افزایش یافته 
اســت که به همین دلیل پرورش دهندگان دام سبک 

استان دچار خسارت بیشتری شده اند.
وی افزود: در این زمینه با پیگیری های صورت گرفته 
و برنامــه حمایتی وزارت جهاد کشــاورزی عاوه بر 
توزیع کنسانتره در ۲ مرحله جو به صورت خام نیز بین 

پرورش دهندگان دام سبک توزیع شده است.
شــکاری در باره افزایش قیمت علوفه گفت: افزایش 
قیمت نهاده ها بیشــتر در مــورد علوفه و نهاده های  
دامی داخلی اســت به عنوان مثال قیمت کاه  نسبت 
مدت مشــابه سال گذشــته بیش از ۲۰۰ درصد و جو 

داخلی ۱۸۵درصد افزایش قیمت داشته است.
وی گفت: همچنین به دلیل اینکه نهاده های وارداتی 
با ارز دولتی وارد کشــور می شود و قیمت آن توسط 
کمیته تنطیم بازار کشــور مصوب و اباغ می شــود، 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته قیمت جو حدود 
۳۳ درصد، ذرت و کنجاله سویا هم ۲۶ درصد افزایش 

داشته است.

شــکاری گفت: میزان نهاده مورد نیاز دامداران استان 
بیشــتر از سهمیه های اعامی است که در این زمینه 
برای توزیع عادلانه و مناســب نهاده ها، جلوگیری از 
قاچــاق دام، حمل و نقل آســان دام از ابتدای آذرماه 
سال ۹۹، هویت گذاری دام با همکاری سازمان نظام 
مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی و صندوق بیمه 
محصولات کشاورزی انجام شــده و استان خراسان 
شــمالی در حال حاضر در زمینه هویت گذاری دام در 

سطح کشور جایگاه مناسبی دارد.
وی اظهار داشت: توزیع نهاده در حال حاضر براساس 
تعداد دام هویت گذاری شــده است که در این راستا 
لیســت تمام گله های هویت گذاری شــده استان به 
مدیریت جهاد کشاورزی شهرستانها ارسال شده است 
تا با همکاری شوراهای اسامی و دهیاران لیست مد 
نظر بررســی و نهایی شود.وی در پاسخ به این سوال 
که علت اصلی کمبود نهاده ها چیســت اظهار داشت: 
نهــاده های دام و طیور شــامل ذرت حدود ۸۵ تا۹۰ 
درصد، کنجاله ســویا ۹۰  تا ۹۵ درصد و جو۴۰ تا ۴۵ 
درصد از خارج از کشــور وارد می شود که در سال ۹۹ 
و سالجاری با مشکاتی مواجه بوده است و متاسفانه 
خشکسالی سالجاری و کاهش تولیدات داخلی  باعث 
تشــدید مشکات خوراک دام شده است، البته کمبود 
نهاده ها مشــکل کشوری است و در صورت تامین و 
تخصیص به موقع ارز و واردات  نهاده ها  و تخصیص 
سهمیه بیشتر به استان ها می تواند کمک موثری به 
تامین نهاده مورد نیاز ،حفظ دام و سرمایه دامداران و 

افزایش تولیدات حوزه دام طیور داشته باشد.
مدیر امور دام سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی 
افزود: دوری اســتان از بنــادر ورودی بویژه بندر امام 
خمینــی)ره( به عنوان ورودی اصلی نهاده های دام و 
طیور باعث مشکات بیشتری از قبیل افزایش هزینه 

حمل ، تاخیر در ارسال نهاده برای استان شده است.

مدیرکل پســت خراسان شــمالی گفت: شهروندان 
استان های دیگر امســال پنج هزار و ۶۰۱ فقره بسته 
کالا از فروشــگاه های این خطه بــه صورت اینترنتی 
خرید کردند که در مقایســه با مدت مشــابه پارسال 
۲۲.۵ درصد افزایش دارد.علی اکبر خانی اظهار داشت: 
در ســال ۹۹ هم حدود ۱۲ هزار مرســوله اینترنتی از 

خراسان شمالی به سایر استان های کشور ارسال شد 
که این آمار در سال ۹۸ کمتر از ۲ هزار مرسوله بود.

وی افزود: از ابتدای امسال تاکنون نیز ۳۱ هزار و ۹۰۱ 
مورد خرید اینترنتی در داخل  استان انجام شده است 

که نسبت به سال های گذشته افزایش دارد.
مدیرکل پســت خراسان شــمالی گفت: پست استان 

با توجه به شــیوع ویروس کرونــا، کاهش ترددها و 
تعطیلــی برخی از اصناف و مراکز ارائه خدمات، حجم 

بسیار بالایی از خریدهای مردم را جا به جا می کند.
وی افزود: ۸۹ واحد پســتی در روســتاها و شهرهای 
خراسان شمالی خدمات قبول و توزیع مرسولات را به 

صورت روزانه انجام می دهند.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری خراسان شمالی گفت: حمام تاریخی 
عســگری در بجنورد تبدیل به رستوران سنتی می 

شود.
هادی مستوفیان اظهارکرد: حمام عسگری به ثبت 
ملی رســیده اســت و مقداری از کارهای مرمتی 
در آنجا انجام شــده اســت اما از آنجاییکه متعلق 
به بخش خصوصی اســت باید مشــارکت بخش 
خصوصی نیز بــرای مرمت آن و تبدیل این مکان 

قدیمی به رستوران سنتی وجود داشته باشد.
وی افزود: بنای حمام تاریخی، ساخته شده در اواخر 
دوره قاجار به مســاحت ۳۰۵ مترمربع در شــمال 

شرقی مجموعه کاروانسرا قرار دارد.
مســتوفیان تصریــح کــرد: مالــکان بناهایی که 
ثبت میراث فرهنگی شــده اند بــا توجه به ضوابط 
ســخت گیرانه بدون اجازه نمی توانند بنا را مرمت یا 
تخریب کنند اما می توانند با تهیه طرحی، موافقت و 
زیر نظر کمیته فنی میراث فرهنگی اقدام به اجرای 

طرح و مرمت بنا کنند.
وی در ادامــه با اشــاره به عزم ایجاد شــده برای 
پیــروزی در رقابت با ترکیه ای هــا در ثبت حمام 
ایرانی بیان کرد: یکی از اقداماتی که وزارت میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در حال انجام 
اســت، تاش برای به ثبت رســاندن حمام های 

سنتی ایرانی است.
این مقام مســئول با بیان اینکــه یکی از ظرفیت 
های گردشــگری که در کشــور ترکیه اعام می 
شود، حمام های ترکی موجود در این کشور است، 
اظهارکــرد: اما در اصل ایــن حمام ها، حمام های 
سنتی ایرانی بوده که آن کشور از حمام های ایرانی 

الگو گرفته اند.
وی افزود: در حال حاضر کشور ترکیه درصدد است 
تــا این حمام ها را به عنــوان حمام ترکی و به نام 
خود به ثبت برســاند که در مقابل آن وزارت خانه 
مذکور نیز در تاش اســت تا حمام های ســنتی 
موجــود در ایران را به ثبت رســانده تا بتواند ثبت 

جهانی این حمام ها را از آن خود کند.
مستوفیان ادامه داد: در همین راستا خراسان شمالی 
نیز در تاش اســت که حمام های سنتی موجود را 
در این اســتان را به ثبت برساند تا آمار حمام های 

موجود در کشور افزایش یابد.
به گفته وی تاکنون ۱۹ حمام در این استان به ثبت 
ملی رسیده و ســه حمام کوثر، قلعه خان و گلیان 
نیز در حال استفاده هستند.وی با اشاره به اینکه در 
شهر بجنورد چهار حمام قدیمی وجود داشت، افزود: 
در حال حاضر دو حمام به طور کامل تخریب شده 
و دو حمام باقی مانده اســت که حمام عسگری به 

ثبت ملی رسیده اما حمام کوثر نه.

با حضور رییس فدراسیون جودو، قهرمانان جودو 
خراسان شمالی  به پاس قدردانی از زحمات کادر 
بهداشــتی و درمانی، مدال های خــود را تقدیم 

تعدادی از مدافعان سامت کردند.
 محمد محمدی بریمانلو، بهزاد وحدانی، قاســم 
باغچقــی، یونس کریمــان و علــی محمدنیا از 
قهرمانان جودوی خراســان شــمالی که در این 
ســالها با زحمت و مشقت تمام توانستند به مدال 
های آسیایی دست پیدا کنند و برای ایران افتخار 

بیافریننــد ۵ مدال با ارزش خــود را به مدافعان 
سامت استان اهدا کردند.

این آیین صبح امروز با حضور آرش میراسماعیلی، 
رییس فدراســیون جودو در بیمارستان امام حسن 

)ع( بجنورد برگزار شد.
خراســان شــمالی به دلیل رواج کشــتی بومی 
باچوخه، یکی از قطب هــای اصلی ورزش های 
رزمی کوراش و جودو اســت و تاکنون قهرمانان 

زیادی را به کشور معرفی کرده است.

معاون داوطلبــان جمعیت هال احمر خراســان 
شــمالی با بیان اینکه مراجعه روزانه مردم به بانک 
امانات تجهیزات پزشــکی جمعیــت هال احمر 
استان برای دریافت دســتگاه های اکسیژن ساز و 
کپســول اکســیژن بین ۱۰ تا ۲۰ نفر است، گفت: 
این بانک امانات به تامین دستگاه های بیشتری از 

اکسیژن ساز و کپسول اکسیژن نیاز دارد.
محمــد رحمتی اظهار کرد: تاکنون با مشــارکت و 
همیاری نیکوکاران، بــرای بانک امانات تجهیزات 
پزشــکی جمعیت هال احمر استان بیش از ۱۰۰ 
دستگاه کپســول اکســیژن همچنین ۳۰ دستگاه 

اکسیژن ساز خریداری و تهیه شده است.
رحمتی افزود: از این تعداد یاد شــده، ۶۰ دســتگاه 
کپسول اکسیژن و سه دســتگاه اکسیژن ساز طی 
۱۶ روز گذشــته به مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان برای 

این بانک خریداری و تهیه شد.

وی تصریح کرد: این دستگاه ها به صورت رایگان 
به مراجعان تحویل و پس از اســتفاده پس گرفته 

می شوند.
معاون داوطلبــان جمعیت هال احمر خراســان 
شــمالی با یــادآوری این مطلب کــه روزانه تعداد 
مراجعان برای دریافت این دستگاه ها از این بانک 
امانات تجهیزات پزشکی بین ۱۰ تا ۲۰ نفر هستند 
که حتی در هفته جاری نیز ۳۰ نفر در نوبت دریافت 
این دستگاه ها قرار داشتند، تصریح کرد: این بانک 
هنوز به تامین دســتگاه های بیشتری از اکسیژن 

ساز و کپسول اکسیژن نیازمند است.
وی افزود: تامین دســتگاه اکسیژن ساز در اولویت 
نیاز این بانک اســت تا بتوان به مراجعان بیشتری 
پاسخ داد.رحمتی خواستار شد: نیکوکاران، این بانک 
را در تامین دســتگاه های اکسیژن ساز و کپسول 

اکسیژن یاری کنند.

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی خراسان شمالی از 
فوت ۱۷ نفــر بر اثر ابتا به کرونا خبر داد و گفت: 
طی شــبانه روز گذشــته ۱۴۹ بیمار دیگر بستری 

شدند.
سید احمد هاشمی اظهار کرد: با اعام نتایج قطعی 
آزمایش های انجام شــده، طی ۲۴ ساعته گذشته و 
تا ظهر امروز متأســفانه ۱۷ نفر از بیماران مبتا به 

کرونا در استان فوت شدند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی ادامه 
داد: با بســتری ۱۴۹ بیمار جدید طی ۲۴ ســاعت 
گذشته، هم اکنون ۷۶۶ بیمار دارای عائم بیماری 

کووید ۱۹ در بیمارستان های استان بستری هستند.
وی افزود: هم اکنون واکسیناســیون در اســتان از 
ســرعت قابل قبولی برخوردار است و تاکنون بیش 
از ۳۴ درصد جامعه هدف در استان واکسن دریافت 

کرده اند.
هاشــمی بیان داشــت: به دنبال افزایش سرعت 
واکسیناسیون خصوصاً در مناطق روستایی هستیم.

وی در انتها گفت: از همه مردم درخواست می کنیم 
شــدیداً به رعایــت پروتکل ها پایبند باشــند و به 
محض شــروع عائم بیماری به در دسترس ترین 

پزشک مراجعه کنند.

رئیس کل دادگستری خراسان شمالی خبر داد؛

آزادی ۱۱۵ زندانی محکوم مالی و جرائم غیرعمد در خراسان شمالی   

سرپرست شهرداری بجنورد خبرداد؛

آغاز ساخت ایستگاه شماره ۶ آتشنشانی از آبان ماه

افزایش کشتار دام در خراسان شمالی نگران کننده است

کرونا کسب و کارهای اینترنتی را در خراسان شمالی رونق داد

حمام تاریخی عسگری در بجنورد تبدیل به 
رستوران سنتی می شود

با حضور رییس فدراسیون جودو؛

مدال های قهرمانان جودو به مدافعان سلامت 
خراسان شمالی اهدا شد

 نیاز جدی بانک امانات تجهیزات پزشکی 
هلال احمر به اکسیژن ساز

۱۷ شهروند خراسان شمالی بر اثر کرونا جان باختند
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معــاون موسســه تحقیقات ثبت و گواهــی بذر و نهال 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: بیش از چهار هزار تن بذر 
خام برنج در ســال ۱۴۰۰ با حدود هشت درصد افزایش 

نسبت به سال قبل، در کشور تولید می شود.
به گزارش اتفاقیه به نقل از وزارت جهاد کشــاورزی، » 
صمد مبصّر«  افزود: تخمین زده می شــود از این میزان 
تولید بذر خام برنج، نزدیک به ســه هزار و ۵۰۰ تن بذر 
پــس از بوجــاری و ارزیابی کیفی، برچســب گواهی از 
موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بر و نهال دریافت کنند.

معــاون موسســه تحقیقات ثبت و گواهــی بذر و نهال 
وزارت جهاد کشــاورزی برنامه کشت بذر برنج در سال 
۱۴۰۰ را حدود یک هزار و ۳۷۷ هکتار در اســتان های 
گیان و مازندران عنوان کرد و اظهار داشت: کشت بذر 
برنج در اواخر اسفند ۹۹ و اوایل سال جاری انجام شده و 

مزارع بذری اکنون در آستانه برداشت هستند.
مبصّر اضافه کرد: ســطح ســبز مزارع بذری در گیان 
نســبت به ســال قبل نزدیک به ۹ درصد افزایش و در 

استان مازندران ۱۱ درصد کاهش را نشان می دهد.

وی درباره علت کاهش ســطح کشــت بــذر برنج در 
مازندران اذعان داشــت: امسال شــرکت های تولید بذر 
برنج بــا پیمانکارهای زبــده قرارداد منعقــد کرده اند و 
امیدوارند به رغم کاهش ســطح ســبز، بر اساس برنامه 
در ســال جاری بذر تولید کنند.معاون موسسه تحقیقات 
ثبت و گواهی بذر و نهال در مورد کشــت بذرهای بومی 
و محلی گفت: سطح کشت بذرهای بومی و محلی برنج 
در سال جاری کمی کمتر از سال گذشته است، زیرا ارقام 
جدیدی که اخیرا از سوی موسسه تحقیقات برنج معرفی 
شــده اند مانند گیانه، آنام و تیسا از نظر کیفیت نزدیک 
به ارقام بومی و محلی بوده و در عین حال تولید بیشتری 
دارند.وی با اشاره به اینکه از حدود سه سال پیش ارقام 
بومی و محلی نیــز در یک فرآیند قانونگذاری در هیات 
امنای ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی 
وارد نظام گواهی محدود شــده است، اظهارداشت: سه 
رقم طارم هاشــمی، گرمه طارم و سنگ طارم در برنامه 

گواهی محدود قرار گرفته اند.
مبصّر میزان تولید بذر خام برنج در سال ۹۹ را سه هزارو 

۹۳۳ تــن عنوان کرد و یادآور شــد: از این میزان تولید 
پس از مراحل بوجاری و آزمایش های مربوطه برای سه 

هزارو ۳۷۳ تن بذر، نشان گواهی صادر شد.
وی افزود: این میزان بذر برنج تولید شــده در سال ۹۹ 
مربوط به ۱۰ رقم اصاح شده و سه رقم بومی و محلی 

بوده است.
مبصّر خاطرنشــان کرد: ســال گذشــته نزدیک به ۱۰ 
درصد کل بذرهای تولید شــده معادل حدود ۳۴۰ تن را 
بذرهای ارقام بومی و محلی شامل شدند و ارقام اصاح 
شده برنج توسط موسســه تحقیقات برنج و ۱۱ شرکت 
خصوصی و تعاونی در اســتان هــای گیان و مازندران 

تولید می شوند.
طبق آمارهای موجود ســالانه بیش از ســه میلیون تن 
برنج نیاز کشور است که از این میزان بیش از دو میلیون 
تن در داخل کشــورو نزدیک یــک میلیون تن از محل 

واردات تامین می شود.
طی سال های اخیر میانگین مصرف سرانه برنج در ایران 

سالانه ۳۶ تا ۳۶.۵ کیلوگرم برآورد شده است.

آیــزاک ســعیدیان، مدرس دانشــگاه تهران: بــه تازگی 
رییس جمهور در جلسه هیات دولت نکات مهمی را به تیم 
اقتصادی دولت گوشــزد کردند. آقای رئیسی در این جلسه 
به اعضای کابینه گوشــزد کردند که تیم اقتصادی هرچه 
ســریع تر بودجه دولت و راهکارهای تقویت ارزش پولی را 
بررسی و ارائه کند و در خصوص کنترل بازار ارز و نرخ تورم، 

اقدامات فوری و سازمان یافته انجام شود.
امــا در مورد اجرای صحیح دســتورات رییس جمهور، تیم 
اقتصادی دولت باید چند نکته اساســی را به خاطر داشته 

و در تصمیم گیری های کان اقتصادی از آن استفاده کند.
در علم اقتصاد آینده جوامع اقتصادی، بر اســاس داده های 
گذشــته پیش بینی و سنجیده می شــود .بنابراین کتمان و 
یــا از یاد بردن عواقب تصمیمات اشــتباه اقتصادی که در 
دولت های قبل اتخاذ شــده اســت، نخستین پاشنه آشیل 
تیم اقتصادی دولت خواهد بود.باید بپذیریم؛ تیم اقتصادی 
دولت در حالی شروع به کار می کند که اقتصاد کان کشور 
میراث دار مشکات عدیده ای است که دولت حسن روحانی 
در ایجاد برخی از آنها به صورت مســتقیم و غیر مســتقیم 
دخیل بوده است.کسری بودجه بسیار بزرگ، تولید ناخالص 
ملی بســیار ضعیف، تورم لجام گسیخته و حجم نقدینگی 
سرســام آور را می توان از جمله این مشــکات برشمرد.

رییس جمهور در این جلسه به تیم اقتصادی یادآور شدند که 
تقویت ارزش پول ملی باید در دستور کار قرار گیرد اما برای 
تحقق این امر چه شرایطی لازم است و تیم اقتصادی دولت 

باید چه نکاتی را به خاطر داشته باشند؟
در علم اقتصاد، ارزش ذاتی پول ملی هر کشــور بر اساس 
شاخص های مهم مورد ارزیابی قرار می گیرد. بر این اساس 

ارزش پول ملی هر کشور بر پنج رکن اساسی پایدار است
۱- میزان تولید ناخالص ملــی۲- حجم نقدینگی )دارای 
پشتوانه تولید یا عدم آن( ۳- نرخ سود بانکی۴- نرخ تورم 

۵- رشد پایه پولی
اکثر اقتصاددانان بر این عقیده  هستند که بزرگترین چالش 
بدنه اقتصاد ایران در برهه کنونی حجم نقدینگی اســت. 

متاســفانه حجم نقدینگی خلق شده در ۸ سال دولت تدبیر 
و امید رکورد بی ســابقه ای در کارنامه اقتصاد ایران به ثبت 

رسانده است.
این در حالی اســت که طی همین مدت، ارزش پولی ملی 
افت شدیدی را به ثبت رسانده است. به بیان ساده طی این 
مدت خلق پول بدون پشتوانه تولید ناخالص داخلی، تیشه به 

ریشه اقتصاد نحیف کشور زده است.
راهکار چیست؟

اگر تیم اقتصادی دولت سیزدهم قصد تقویت پول ملی را 
داشته باشد مناسب است که برنامه خود را حول محورهای 

زیر تدوین و اجرا کند:
- امنیت سرمایه گذاری در کشور برای بخش خصوصی به 

صورت ملموس ایجاد شود.
- تولید ناخالص ملی نه با شعار بلکه در عمل تقویت شود.

همچنین باید یادآور شــد که بانک های کشــور با نظارت 
مناســب تخصیص منابع به بخــش تولید می توانند نقش 
موثری را ایفا کنند.امید است اگر بانک های کشور تخصیص 
منابع را انجام می دهند، ساز و کاری طراحی شود که منابع به 
صورت پلکانی و با نظارت بانک بر پیشرفت پلکانی مراحل، 

به بخش های متقاضی تولیدی تزریق شود .
این امر موجب می شود منابع تخصیص یافته به جهت بهبود 
تولید در کشور مصرف شود زیرا در گذشته شاهد آن بودیم 
که منابع به اسم تولید توسط بخش خصوصی گرفته شده 
و در فعالیت های غیر مولد و حتی سفته بازانه به کار گرفته 
می شد که بخشی از حجم نقدینگی فعلی کشور به همین 

روال خلق شده است.
هدایت نقدینگی به سمت تولید ممکن است؟

نکته دیگری که باید دوباره مورد تاکید قرار بگیرد، این است 
که در حال حاضر حجم نقدینگی کشور به گونه ای افزایش 
یافته است که به صراحت می توان از آن به عنوان بزرگترین 

چالش اقتصاد ایران در طی ۵۰ سال اخیر یاد کرد.
در نگاه کلی گاهی عنوان می شود که حجم نقدینگی باید 
به ســمت تولید ناخالص داخلی سوق داده شود که کلیات 

امر صحیح است اما اگر بخواهیم واقع بین باشیم، باید گفت 
که ســوق دادن این حجم غول آســای نقدینگی در مدت 
کوتاه به سمت تولید عملی نیست و این امر نیازمند زمان  و 

برنامه ریزی مناسب است.
غول تورم چگونه سرکش شد؟

اما تورم… متاســفانه اقتصاد کشور در حال دست و پنجه 
نرم کردن با تورمی اســت که در ۴۰ سال گذشته بی سابقه 
بوده است. حجم نقدینگی و رشد پایه پولی یکی از دلایل 

به وجود آمدن تورم فعلی در اقتصاد ایران است.
اما باید یادآور شد، بخشــی از تورم موجود کشور به سبب 
قیمت گذاری دســتوری اســت که در دولت گذشته روی 
صنایعی از جمله صنایع فولاد، پتروشــیمی، خودروسازی و 

سیمان و حتی مواد غذایی اعمال شد.
چرا که  قیمت تمام شــده برای تولیدکننده گاهی زیر نرخ 
تورم بود و همین امر موجب می شــد تا هم تولیدکننده از 
تولید ناامید شود و سرمایه خود را از این بخش بیرون بکشد 
و هم قیمت ها در یک بازه خاص فشــرده شــده و بازتاب 
گرانی یک باره و در فواصل گوناگون در اقتصاد جامعه لمس 

شد.
امید اســت که تیم اقتصــادی دولت اعمــال نرخ گذاری 

دستوری را به جهت دستیابی به اقتصادی پویا حذف کند.
ابزارهای پولی و مالی برای کنترل نقدینگی

حالا پرسش این است که رشد سرسام آور نقدینگی چگونه 
متوقف می شود؟ همواره بانک مرکزی ابزارهای مناسبی به 

جهت کنترل بخشی از نقدینگی را در دست دارد.
این ابزارها شــامل فروش اوراق، کنترل نرخ سود بانکی، 
کاهش سرعت گردش پول، نظارت بر عملکرد بانک های 

کشور و حذف بنگاه داری بانک ها است.
و حالا انتظار بر این است که دولت تازه نفس و  به خصوص 
تیم اقتصادی با استفاده از ابزارها و راهکارهای عنوان شده 
در میان مدت و بلندمدت سبب تقویت ارزش پول ملی کشور 

شوند .

مدیر سرمایه گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با تأکید بر حمایت و گســترش بســترهای فناورانه 
داخلی در توســعه زنجیره تولید صنعت پتروشــیمی 
گفت: تاکنون از ۸۵ نوع کاتالیست موجود در صنعت 
پتروشیمی ایران، ۲۲ نوع کاتالیست با ارزشی بالغ بر 

۱۲۳ میلیون دلار داخلی سازی شده است.
به گزارش اتفاقیه به نقل از ایســنا، شــهرام رضایی 
در نخستین همایش صنایع فناورانه و پیشرفته ایران 
ضمن تشریح جایگاه کنونی صنعت پتروشیمی کشور 
گفت: سالانه ۳۵ میلیون تن محصول نهایی صنعت 

پتروشیمی برای مصرف صنایع پایین دستی و صادرات 
تولید می شود.وی با تأکید بر نقش مهم شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی به عنوان شرکتی توسعه ای افزود: 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی، ایدرو و ایمیدرو سه 
شرکت بزرگ توسعه ای به شــمار می روند که نقشی 

مهم در توسعه صنعتی کشور ایفا می کنند.
مدیر سرمایه گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ادامــه داد: کاهش واردات از طریــق افزایش تولید 
محصولات مورد نیاز صنایع پایین دســتی در کشور 
به عنوان یک راهبرد مهم مــورد توجه ویژه ای قرار 

دارد و واردات ۶۷۰ هــزار تــن محصــول به ارزش 
بیش از یک میلیارد دلار در ســال گذشــته میادی 
با تولیدی شدن طرح های توســعه ای جدید کاهش 
می یابد و به دنبال متنوع کردن سبد تولید محصولات 

پتروشیمی هستیم.
رضایی تصریح کرد: شرکت های دانش بنیان می توانند 
نقش مهمی را در آینده صنعت پتروشیمی ایران ایفا 
کنند و دفتر امور توسعه کسب و کارهای دانش بنیان 
آماده هرگونه همــکاری با عاقه مندان به حضور در 

صنعت پتروشیمی است.

دبیــر اتحادیــه بنکداران مــواد غذایی بــا بیان 
اینکــه قیمت هر کیلوگرم مغــز گردوی ایرانی در 
بنکداری هــا ۲۲۵ هزار تومان اســت، گفت: ۵۰ 
درصد از بازار گردوی کشــور در سیطره گردوهای 
وارداتی قاچاق از آمریکا، شــیلی و بلغارستان قرار 

دارد.
به گزارش اتفاقیه به نقل از تجارت نیوز، قاسمعلی 
حســنی، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: 
علیرغم اینکه ایران یکــی از تولیدکنندگان گردو 
در جهان محســوب می شود اما بازار گردوی ایران 
در سیطره گردوهای وارداتی از سه کشور آمریکا، 

شیلی و بلغارستان است.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی افزود: گردوهای 
وارداتی از ســه کشــور مذکور بصورت قاچاق به 
کشــور وارد می شود و واردکنندگان این گردوهای 

قاچاق بازار بسیار پرسودی را در اختیار دارند.
وی بیان کرد: اندازه گردوی ایرانی یکسان نیست 
و اغلب دارای ضایعات است، گردوی شیلی طعم و 
مزه ای شبیه گردوی ایرانی دارد اما به علت اندازه 
یکنواخت، درشت بودن، کیفیت مناسب و کاغذی 

بودن مورد استقبال خوبی قرار گرفته است.
حسنی اظهار کرد: قبل از ورود گردوهای قاچاق از 
شیلی، بخش اعظم بازار گردو را گردوهای قاچاق 
وارداتی از آمریکا احاطه کرده بود اما اکنون واردات 

گردوی آمریکایی بسیار کم شده است.

دبیــر اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: در یکی 
دو ســال اخیر نیز بــا واردات گردوهــای قاچاق 
از بلغارســتان، بخــش اعظم بــازار این محصول 
کشاورزی توســط گردوی بلغارستانی احاطه شده 
است و با توجه به نوع کیفیت از این نوع گردو هم 

بخوبی استقبال شده است.
قیمت گردوی ایران، آمریکا، شیلی و بلغارستان

وی اظهار کرد: قیمت هر کیلوگرم گردوی شیلی با 
پوست در بنکدارای ها بین ۹۵ تا ۱۰۰ هزار تومان 
و قیمت هر کیلوگرم مغز گردوی شــیلی بین ۲۰۵ 

تا ۲۲۰ هزار تومان است.
حسنی بیان کرد: قیمت هر کیلو گردوی آمریکایی 
با پوســت در بنکداری ها ۸۰ هزار تومان و قیمت 
هر کیلوگرم مغز گردوی آمریکایی حدود ۱۷۰ هزار 
تومان است.وی افزود: همچنین قیمت عرضه هر 
کیلوگرم گردوی بلغارستانی با پوست در بنکداری 
های ۱۰۴ هزار تومــان و قیمت هر کیلوگرم مغز 

گردوی بلغاری ۱۷۰ تا ۱۹۰ هزار تومان است.
حسنی اظهار کرد: قیمت هر کیلوگرم مغز گردوی 
ایرانی در بنکداری ها ۲۲۵ هزار تومان است البته 
بر حســب افــت کیفیت ممکن اســت قیمت هر 
کیلوگرم پایین تر از رقم ذکر شــده نیز باشد و در 
مواردی حتی این محصول خوراکی با قیمت حدود 

۱۴۰ هزار تومان نیز عرضه می شود.
دبیر اتحادیه بنکداران مــواد غذایی گفت: قیمت 

هــر کیلوگرم مغز گردوی قهــوه ای یا همان مغز 
گردوی تقریبا کهنه که معمولا در رســتوران ها و 
کافی شاپ ها کاربرد دارد نیز حدود ۱۴۰ هزار تومان 

است.
وی بــا بیان اینکه بازار گــردو در ایران یک بازار 
پرســود اســت، گفت: در ابتدا این بازار را گردوی 
آمریکایی کشــف کرد اما بعد از آن گردوی شیلی 
و اکنون گردوی بلغارســتان وارد بازار شده است 
بطوریکــه حدود ۵۰ درصد بازار گردو از گردوهای 

وارداتی قاچاق تامین می شود.
شبکه سازمان یافته واردات کالای غیرمجاز

حســنی اظهار کرد: یک شــبکه ســازمان یافته 
زنجیــره ای واردات کالاهای غیرمجاز در کشــور 
وجود دارد که کالاهای قاچاق توســط این زنجیره 
کاما منسجم به کشــور وارد می شود بطوری که 
کالای مــورد نیاز از داخل کشــور ســفارش داده 
می شــود و اغلب ایرانیان مقیم در خارج از کشور 
این کالاها را خریداری و توســط کشتی و بنادر به 
کشــور منتقل و در نهایت وارد شبکه توزیع کشور 

می شود.
وی بیان کرد: گردوی آمریکایی و شــیلی در ابتدا 
وارد دبی می شــود و پس از آن وارد بنادر شــده و 
در نهایت نیز وارد شــبکه توزیع کشــور می شود 
اما گردوی بلغارســتان از طریق ترکیه و از طریق 

مسیرهای زمینی وارد کشور می شود.

معاون موسسه تحقیقات بذر و نهال مطرح کرد:

افزایش ۸ درصدی تولید بذر خام برنج در سال ۱۴۰۰

دولت رئیسی تورم را مهار می کند؟

داخلی سازی ۲۲ نوع کاتالیست صنعت پتروشیمی به ارزش ۱۲۳ میلیون دلار

۵۰ درصد گردوی بازار قاچاق است 

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

تکلیف بانک ها برای تخصیص ۳۶۰ هزار میلیارد تومان منابع به بخش مسکن
وزیــر راه و شهرســازی با بیــان اینکه 
بانک هــا مکلــف شــدند ۳۶۰ هــزار 
بخش  اختیار  در  منابــع  میلیاردتومــان 
مســکن قرار بدهند، گفت: بــا توجه به 
اینکه تولید یک میلیون مسکن در سال 
نیازمنــد ۳۰ میلیون تن ســیمان و ۱۰ 
میلیون تن فولاد اســت، بنابراین مشکل 
مصالح برای ســاخت یک میلیون واحد 

مسکونی در کشور وجود ندارد.
به گزارش اتفاقیه بــه نقل از وزارت راه 
و شهرسازی، رســتم قاسمی در نشست 
ویدئوکنفرانســی با مدیــران کل راه و 
تبیین  به  شهرسازی استان های کشــور 
سیاســت ها و برنامه هــای وزارتخانه در 
حوزه حمل و نقل و مسکن و شهرسازی، 

پرداخت.
وزیر راه و شهرســازی گفــت: در حوزه 
راه و شهرســازی چند مسئولیت داریم و 
مهمترین آن با توجه به شرایط اقتصادی 
کشور این است که باید مدیرانِ مدیریتِ 

خلق ثروت و نه مدیران هزینه باشیم.
عضو کابینه دولت سیزدهم، خلق ثروت 
و استفاده از توان بخش خصوصی برای 
آغاز و تکمیل پروژه هــای عمرانی را از 
سیاست های دولت سیزدهم در وزارتخانه 

راه و شهرسازی برشمرد.
وی افــزود: در حوزه حمــل و نقل باید 
برویم  راهکارهــای جدیــد  دنبــال  به 
و زیرســاخت های مهــم کشــور را بــا 
راهکارهای جدید، احداث و تکمیل کنیم 
که یکی از روش ها تهاتر نفت با تکمیل 

پروژه های حمل و نقلی است.
قاســمی توضیح داد: باید شرایطی را در 

کشور ایجاد کنیم و مشوق هایی را برای 
سرمایه گذاران در نظر بگیریم. باید تاش 
کنیم به جای اینکه مردم ســرمایه های 
خود را در بانک بگذارند و ســود سپرده 
را دریافــت کننــد برای مشــارکت در 
پروژه های راه و شهرسازی، سرمایه خود 

را به این بخش وارد کنند.
معاونــان خــود  از  یــادآور شــد:  وی 
در حوزه هــای مختلــف خواســته ام تا 
درباره روش های  را  پیشــنهادهای خود 
تکمیل انجام طرح ها و مگاپروژه ها ارایه 

بدهند.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه 
قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء در انجام 
پروژه های آزادراهی و بزرگراهی بخشی 
از ســرمایه را توســط مردم تامین کرده 
است، افزود: در مگاپروژه ها نباید از منابع 
داخلی دولت اســتفاده کنیم بلکه باید از 
توان بخــش خصوصی و مــردم برای 

تکمیل آنها بهره مند شویم.
قاسمی گفت: در خصوص مناطق محروم 
و انجــام پروژه هــا در آن مناطق باید از 

روش های متفاوت استفاده کنیم.
لزوم حمایت ویژه دولت برای تأمین 

مسکن کم درآمدها
وی در خصوص تولید سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی در کشور با اشاره به اینکه 
ســه قشــر با درآمد بالا، میان درآمدی و 
اقشــار ضعیف در برنامه تامین مســکن 
قرار دارند، افزود: سالانه در کشور حدود 
۳۰۰ هزار واحد مســکونی برای اقشــار 
بــالای درآمدی احداث می شــود که با 
سرمایه خود آنهاســت و آن قشر نیازی 

به کمک و تسهیات دولتی ندارند. اقشار 
متوســط نیازمند حمایت دولت و استفاده 
از تسهیات و ســایر حمایت ها هستند. 
اقشــار کم درآمــد و ضعیف نیــز نیاز به 
حمایت های ویژه دولت دارند تا مســکن 
آنها تامین شــود زیرا خود توان انجام آن 
را ندارند و دولــت با برنامه های حمایتی 

ویژه اقدام می کند.
راه اندازی صندوق توسعه مسکن

وزیر راه و شهرســازی پنج مولفه زمین، 
خدمات، تامین منابع مالی، مواد و مصالح 
ســاختمانی، و توان فنی و مهندســی را 
مولفه هــای پیش نیاز تولید مســکن در 

کشــور عنوان کرد و با اشاره به اینکه در 
خصوص زمین در کشور کمبودی وجود 
ندارد، گفت: وزارت راه و شهرســازی در 
اراضــی تحت اختیار توان تولید ســالانه 
یک میلیون واحد مســکونی در کشور را 
دارد. همچنین قانون جهش تولید مسکن 
نیز بخشــی از مشــکل زمین را برطرف 

می کند.
قاســمی با یــادآوری اینکه در خصوص 
تامین مواد و مصالح ساختمانی در کشور 
مشــکل خاصی وجود ندارد، اعام کرد: 
ایــران چهارمیــن تولید کننده ســیمان 
اســت و هم اکنون ظرفیت تولید سیمان 

در کشور ۸۰ میلیون تن و ظرفیت تولید 
فولاد در کشــور ۲۸ میلیون تن است. با 
توجه به اینکه تولید یک میلیون مسکن 
در ســال نیازمند ۳۰ میلیون تن سیمان 
و ۱۰ میلیون تن فولاد اســت، بنابراین 
مشــکل مواد و مصالح برای ساخت یک 
میلیون واحد مســکونی در کشور وجود 

ندارد.
مسکن  توســعه  صندوق  راه اندازی  وی 
را کــه در قانون جهــش تولید نیز بر آن 
تاکید شده است اقدامی موثر برای تولید 
مســکن در کشــور عنوان کرد و گفت: 
از آنجایــی که مقرر شــده تا بســیاری 

از درآمدهــا از جمله فــروش اماک و 
مســتغات وزارتخانه به صندوق توسعه 
مسکن بیاید، از این طریق امکان کمک 
انجام  بــرای  اقشــار مختلف جامعه  به 
پروژه های حمایتــی و تکمیل آنها وجود 

دارد.
مکلف شدن بانک ها به تأمین ۳۶۰ هزار 

میلیاردتومان منابع بخش مسکن
عضو کابینه دولت ســیزدهم تهاتر زمین 
با انبوه سازان به منظور احداث واحدهای 
راهکارهــای  دیگــر  از  را  مســکونی 
تولیــد انبوه مســکن برشــمرد و گفت: 
بانک های کشور مکلف شدند ۳۶۰ هزار 

میلیاردتومان منابع در اختیار مسکن قرار 
بدهند و این یک تکلیف برای آنهاست.

قاسمی یادآور شد: بر اساس قانون، مقرر 
شــده تا تمام اراضــی متعلق به دولت و 
موسســات دولتی برای ســاخت مسکن 
در اختیــار راه و شهرســازی قرار بگیرد. 
چنانچــه ظــرف دو ماه اراضــی برای 
ساخت مسکن از سوی موسسات دولتی، 
وزارتخانه ها و سازمان ها معرفی و واگذار 
نشود، ثبت اسناد و اماک کشور می تواند 
یک طرفه سند را به نام راه و شهرسازی 
صادر کند.وی گفت: مقرر شده تا احداث 
ســالانه یک میلیون واحد مسکونی در 
سطح دولت و نه وزارت راه و شهرسازی 

تصمیم گیری شود.
قاسمی بر شناسایی اراضی توسط ادارات 
کل راه و شهرســازی بــرای احداث ۴ 
میلیون واحد مســکونی در چهار ســال 
تاکید کرد و توضیح داد: عقد تفاهم نامه با 
سازمان ها و وزارتخانه ها ونهادها و ارگان 
ها گامی موثر در تولید انبوه مسکن است 
و وزارت راه و شهرســازی بر انجام این 
تفاهم ها برای تولید مسکن در آینده نیز 

اهتمام خواهد داشت.
موافقت بنیاد مستضفعان برای تولید 

انبوه مسکن در اراضی بنیاد
وی از موافقت وزارت راه و شهرسازی با 
بنیاد مستضفعان برای در اختیار گذاشتن 
اراضی بنیاد برای تولید انبوه مسکن خبر 
داد و گفــت: در تفاهــم با وزارت صمت 
مقرر شده تا در تولید انبوه مسکن مصالح 
ســاختمانی ســیمان و فولاد به روشی 

متفاوت از روش موجود تامین شود.

قاسمی احداث سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی در کشور را سیاست پیش روی 
وزارتخانه و دولت برشمرد و بر همراهی 
تمامــی ارکان وزارتخانه برای این مهم 

تاکید کرد.
نظام مهندسی ساختمان، نیازمند 

اصلاحات
وزیر راه و شهرســازی در پایان نشست 
با مدیران استانی بر برگزاری به موقع و 
با کیفیــت انتخابات اعضای هیات مدیره 
ساختمان  مهندسی  نظام  ســازمان های 
تاکیــد کــرد و گفت: در موضــوع نظام 

مهندسی، نیازمند اصاحاتی هستیم.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه 
حــدود ۶۰۰ هــزار نفر مهنــدس عضو 
سازمان نظام مهندسی ساختمان هستند 
و باید حافظ منافع مهندســان در کشور 
بود، ادامــه داد: قانون نظام مهندســی 
ســاختمان حتمــا اصــاح می شــود و 
هم اکنون اصاح قانون نظام مهندســی 
ساختمان در دستور کار است.عضو کابینه 
دولت ســیزدهم افزود: نبایــد از منافع 
تنها  مهندسی ســاختمان  نظام  سازمان 
بلکه همه  عده خاصی بهره مند شــوند. 
اعضا و مهندســان باید از این تشــکل 
صنفی و بســتری که وجود دارد استفاده 

کنند و بهره مند شوند.
وی بــر برگزاری بــه موقــع و با نظم 
تاکید  انتخابات نظام مهندسی ساختمان 
کــرد و توضیح داد: بخشــنامه تعارض 
منافع موضوع مهمی اســت که باید در 
دستور کار همه دست اندرکاران و مدیران 
کل راه و شهرسازی استان ها قرار گیرد.
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روسیه دیگر به ما واکسن نمی دهد؟
در روزهـای گذشـته از اسـتان های مختلـف خبـر رسـیده که دوز دوم واکسـن اسـپوتینک 
بـرای تزریـق موجود نیسـت و حتـی صحبت از واکسـن جایگزین برای آن در میان اسـت. 
حالا معاون وزیر بهداشـت تایید کرده که خبری از واکسـن روسـی نیسـت و باید اسـترازنکا 
بـه جـای آن تزریق شـود. در نامه علیرضا رئیسـی، معاون وزیر بهداشـت آمـده: با توجه به 
عـدم تامین دوز دوم واکسـن اسـپوتنیک وی و نامشـخص بـودن زمان تامیـن آن در آینده 
نزدیک، به منظور پیشـگیری از تاخیر بیشـتر واکسیناسـیون و اعتراضـات دریافت کنندگان 
نوبـت اول و بـر اسـاس مصوبـه کمیته فنی کشـوری واکسیناسـیون کرونا، لازم اسـت به 
افـرادی کـه نوبـت اول واکسـن اسـپوتنیک وی را دریافـت کرده انـد، یـک نوبـت واکسـن 
اسـترازنکا به جای نوبت دوم واکسـن اسـپوتنیک وی تجویز شـود. برای نخسـتین بار است 
کـه تزریـق ترکیبـی واکسـن های کرونـا در ایـران رسـما تایید می شـود. به نظر می رسـد، 
ایـران نخسـتین کشـور جهـان اسـت کـه تزریـق ترکیبـی واکسـن های اسـپوتنیک وی و 

اسـترازنکا را تائیـد می کند.

یک وعده واکسنی دیگر: تا آخر بهمن، پایان کرونا در کشور اعلام می شود
زمـان  خصـوص  در  پزشـکی  آمـوزش  و  درمـان  بهداشـت،  وزیـر  عین اللهـی،  بهـرام 
واکسیناسـیون عمومـی بـه میـزان گفـت: بـه امید خـدا دهه فجـر پایـان کرونا در کشـور 
خواهـد بـود. وی بـا بیـان اینکه تـا اواخر بهمـن واکسیناسـیون عمومی انجام خواهد شـد، 
افـزود: تـا دهه فجـر هم تزریق دو دز واکسـن کرونا و هـم تزریق دوز یـادآور انجام خواهد 
شـد. وزیر بهداشـت، درمان و آموزش پزشـکی همچنیـن اظهار امیدواری کرد کـه زودتر از 
دهـه فجر واکسیناسـیون سراسـری در کشـور پایان یابـد. عین اللهی که در دانشـگاه علوم 
پزشـکی بقیـه الله )عـج( حضور پیدا کـرده بود، در خصـوص زمان صدور مجـوز اضطراری 
بـرای مصرف واکسـن نوترکیـب ضد کرونا نورا، بیـان کرد: مجوز اضطـراری برای مصرف 

عمومـی واکسـن نـورا بـا پایان رسـیدن فـاز ۲ مطالعـات بالینی صادر خواهد شـد.

طالبان آرامگاه احمدشاه مسعود در پنجشیر را تخریب کرد
خبرگزاری اسـپوتنیک روسـیه امروز)سـه شـنبه( به نقل از منابـع خود گـزارش داد: طالبان 
آرامـگاه احمد شـاه مسـعود قهرمـان ملی افغانسـتان را که در پنجشـیر قـرار دارد، تخریب 
کـرد. طالبـان پیـش از ایـن اعام نمـوده بود که کنترل آرامگاه احمد شـاه مسـعود »شـیر 
پنجشـیر« و پـدر رهبـر فعلـی مقاومـت ایـن شـهر را کـه در نزدیکـی مرکز این شـهر در 
شـمال کابـل قـرار دارد، بـه دسـت گرفته اسـت. عناصر مسـلح طالبـان کلیپ هایـی را در 
فضـای مجـازی منتشـر کـرده و مدعی شـده اند که وارد آرامگاه احمد شـاه مسـعود شـده 
اند. تصاویر منتشـره همچنین شکسـتن این آرامگاه به دسـت عناصر طالبان را نشـان می 
دهـد. ایـن آرامـگاه محلـی مقدس برای هواداران احمد شـاه مسـعود محسـوب می شـود.

اصغر فرهادی: تحمل این همه خبر بد را ندارم
اصغـر فرهـادی بـا اشـاره بـه این کـه از فرصـت ایجاد شـده بـه دلیـل توقف تولیـد فیلم 
»قهرمـان« بـه سـبب همـه گیری ویـروس کرونا در ایـران بـرای انجام تغییراتـی بر روی 
فیلمنامـه اسـتفاده کـرده، دربـاره آمـار بـالای مرگ و میـر در ایران بـر اثر ابتا بـه ویروس 
کرونـا گفـت: »مـردم این موضوع را فراموش نمی کنند و این شـرایط بسـیار ناراحت کننده 
ای اسـت و هـر روز شـما فقط خبـر بد می شـنوید و امیدی به تغییر این وضعیت نیسـت.« 
فرهادی که قرار اسـت فیلم بعدی اش را خارج از ایران بسـازد، در پاسـخ به سـوالی درباره 
ایـن کـه فیلـم هایش بـدون محدودیت هـا چگونه می شـدند نیز گفت: خیلـی چیزها فرق 

مـی کـرد. نمـی توانم دقیقـا بگویم اگر کامـا آزاد بودم فیلم هایم چه شـکلی می شـد، اما 
مـی دانـم کـه متفـاوت می شـدند چرا کـه ذهنـم آزادتر بـود. زمانی کـه برای سـالها روی 
یـک جـاده ناهمـوار قـدم مـی زنید، قدم زدن شـما نیز شـبیه ای جـاده ناهموار می شـود و 
وقتـی وارد یـک جـاده صـاف می شـوید مدتی زمـان می برد تـا بار دیگر به شـکل معمول 
قـدم بزنیـد؛ بنابرایـن نمـی توانم به شـما بگویم چطور روی یـک جاده صـاف و هموار قدم 

میزنـم امـا مـی دانم که آسـان تر خواهـد بود.«

مولوی عبدالحمید ضمن حمایت از طالبان: احمد مسعود نمی تواند مقاومت کند، مطمئنم
مولـوی عبدالحمیـد درباره مقاومت احمد مسـعود در منطقه پنجشـیر گفت: فرزند احمدشـاه 
مسـعود هـم نمی توانـد مقاومـت کند. من مطمئن هسـتم که نـه او و نـه هیچ کس دیگری 
نمی توانـد در مقابـل اینهـا مقاومـت کنـد. ایشـان یک فـرد جوان اسـت و پـدرش هم جزو 
کسـانی بـود کـه در زمان تجاوز شـوروی سـابق به افغانسـتان جهـاد کرد و بـا آنها جنگید. 
بهتریـن راه ایـن اسـت کـه بیایند و بنشـینند با مذاکره و گفت وگو مسـاله را حـل کنند. من 
کا بـا جنـگ مخالفـم و معتقـدم گفت وگـو کاربردی تر اسـت و در دولت فراگیر که شـامل 

همـه اقـوام افغان بشـود، اینها بنشـینند و صحبت کنند.

نایب رئیس شورای شهر: مراسم راهپیمایی جاماندگان اربعین در تهران برگزار می شود
نایب رئیـس شـورای شـهر تهـران از برگـزاری مراسـم راهپیمایـی جامانـدگان اربعیـن در 
پایتخـت خبـر داد و گفـت: ایـن مراسـم طبـق سـنوات گذشـته بـا رعایـت پروتکل هـای 
بهداشـتی برگزار می شـود. سـروری خاطرنشـان کـرد: اعزام نیروهـای خدماتی شـهرداری 
تهـران نیـز بـرای اربعیـن هنوز مشـخص نیسـت و بـه  زودی در ایـن زمینـه تصمیم گیری 
خواهـد شـد. وی دربـاره برگـزاری مراسـم راهپیمایـی اربعیـن و جاماندگان نیـز گفت: طی 
روزهـای گذشـته جلسـه ای را در ایـن زمینـه داشـتیم و منتظر تعییـن تکلیف اعـزام زائران 
بـرای مراسـم اربعیـن در کربـا هسـتیم و پـس از این موضـوع تصمیم گیری خواهد شـد؛ 
امـا امسـال نیـز مراسـم جامانـدگان اربعین بـا رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی در پایتخت 

انجـام می شـود.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس: جمهوری اسلامی با طالبان در تماس است
سـید نظام الدیـن موسـوی سـخنگوی هیات رئیسـه مجلـس شـورای اسـامی: جمهوری 
اسـامی ایـران هـم از منظـر دیپلماتیـک و هـم دفاعـی آمادگـی لازم را بـرای مواجـه بـا 
تحـولات و اتفاقـات دارد تـاش شـده منافـع مردم افغانسـتان و منافـع مردم ایـران تا حد 
زیـادی در ایـن تحـولات لحاظ شـود. زمانی که مشـخص شـد، آمریکایی ها در افغانسـتان 
دچـار ضعـف شـده و در اداره امور دچار مشـکل هسـتند گـروه طالبان از مدت هـا قبل روند 
کار خـود را بـرای تصـرف مناطـق مختلف آغاز کـرده بودند. موسـوی ادامه داد: امـا این بار 
جمهـوری اسـامی ایـران بـه ایـن حوزه اشـراف کامـل دارد و به صـورت فعال بـا گروهی 
کـه اکنـون در این کشـور غلبـه پیدا کرده در تماس اسـت و تـاش دارد منافـع ملت ایران 

و مردم افغانسـتان تامین شـود.

اینکه رهبری گفتند کسی از مجلس به دولت نرود، فرمایش مطلقی نبود
معیـن الدیـن سـعیدی نماینـده مـردم چابهار در مجلس شـورای اسـامی در گفـت و گو با 
خبرنـگار »انتخـاب« درباره حضور برخـی نمایندگان در دولت باوجـود توصیه رهبری گفت: 
حضـرت آقـا چهـار توصیـه به مجلس شـورای اسـامی داشـتند که هـم در نقطـه آغازین 
کار و هـم در سـالگرد بـه نماینـدگان مجلس متذکر شـدند، مشـخصا هم نگاه ایشـان این 

بـود کـه حرکـت انقابـی و خردمندانه، تـاش بی وقفـه و در کنـار آن کارآمـدی و مردمی 
بـودن باشـد. او افـزود: در کنـار اینهـا در فرمایشـاتی که داشـتند فرمودند بـه نوعی صندلی 
نمایندگـی مـردم تبدیـل بـه سـکوی پرش بـه نقاط دیگر نباشـد. مـن معتقدم هیچ شـأنی 
بالاتـر از نوکـری مردم در حوزه مجلس شـورای اسـامی نیسـت. در واقع نمایندگی شـأنی 
ورای ایـن موضوعـات اسـت، مـا فرمایش امـام را داریم که می گفتند مجلـس در رأس امور 
اسـت و یا به تعبیر ایشـان مجلس عصاره فضائل ملت ایران اسـت. سـعیدی تصریح کرد: 
اگـر بـه بنـده چنین پیشـنهادی می شـد مطلقا قبـول نمی کردم ولیکـن ایشـان موضوع را 
بـه عنـوان یـک موضوع مطلـق مطـرح نکردند که کسـی از مجلس بـه دولت نـرود یعنی 
اگـر شـما وزرای کابینـه آقای رئیسـی را مقایسـه کنید فکـر می کنم وزن ایـن دو نفری که 
از مجلـس رفته انـد شـاید وزن قابـل قبول تر باشـد. او اظهار کـرد: بنابراین منظـور بنده این 
نیسـت کـه خدای ناکرده مجلـس در برابر فرمایش مقام معظم رهبری ایسـتاده باشـد، من 
معتقـدم کـه فرمایـش مقـام معظـم رهبـری فرمایش مطلقـی نبود امـا در مجمـوع اگر به 

شـخص بنـده چنین پیشـنهادی می شـد، یقینا قبـول نمی کردم.

زیبایی مصوبه مجلس به این است که فضا را برای بیان آزادانه نقطه نظرات فراهم کرده
غامرضـا منتظری، نایب رییس کمیسـیون فرهنگـی در گفت و گو با خبرنـگار »انتخاب« 
دربـاره آخریـن وضعیـت طـرح »صیانـت از حقـوق کاربـران فضـای مجـازی« در مجلس 
گفـت: ایـن طـرح پیش نویس اسـت، قانون نیسـت. بنده هم نسـبت به این طـرح نقد دارم 
امـا پیـش نویس باید بررسـی شـود تا اشـکالاتش برطـرف شـود. بنابراین تاکنـون در این 
زمینـه چیـزی بـه نـام قانون تصویب نشـده اسـت اما برررسـی پیش نویس و طرح توسـط 
کمیسـیون ویـژه بایـد شـروع شـود. نماینده مـردم گـرگان در مجلس بیـان کـرد: در واقع 
ایـن طـرح بـه فـرد اجازه مـی دهد بـه آن اطاعـات تخصصی و مـورد نیاز خودش دسـت 
پیـدا کنـد. بنابراین پیشـنهاد مـی کنم اگر دربـاره نکات اصلـی این طرح، دوسـتان مخالف 
نظـری دارنـد بگوینـد طبیعی اسـت که زیبایـی این مصوبه مجلـس به این موضوع اسـت 
کـه زمینـه را فراهـم کرده تـا افراد، آزادانـه نقطه نظراتشـان را برای اصـاح، تکمیل و رفع 
نواقـص مطـرح کننـد. ما به همـه دیدگاه هـای مخالف، موافـق احترام مـی گذاریم و همه 

بایـد کمـک کنیـم که یـک قانون کامـل و باکیفیت شـکل بگیرد.

بررسی بازگشایی مدارس و دانشگاه ها درکمیسیون بهداشت
سـخنگوی کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلـس شـورای اسـامی از بررسـی رونـد 
واکسیناسـیون و چگونگـی بازگشـایی مـدارس و دانشـگاه ها بـا حضـور وزیـر بهداشـت 
در جلسـه امـروز ایـن کمیسـیون خبـر داد.به گـزارش تابنـاک، زهـرا شـیخی در گفتگو 
بـا ایسـنا در توضیـح جلسـه امـروز ایـن کمیسـیون گفـت: وزیـر بهداشـت دربـاره روند 
واکسیناسـیون گزارشـی داد و نماینـدگان خواسـتار تسـریع در ایـن روند شـدند همچنین 
بـر لـزوم رعایـت دقیـق پروتکل هـای درمانـی و شـفاف سـازی و اطـاع رسـانی تاکید 
شـد.وی ادامـه داد: دربـاره چگونگـی بازگشـایی دانشـگاه ها و مـدارس نیـز بحـث و 
بررسـی صـورت گرفـت. نماینـدگان ضمـن بیـان نگرانی هـای خـود تاکیـد داشـتند که 
اگـر قـرار بر بازگشـایی باشـد باید واکسیناسـیون انجام شـده و نحوه بازگشـایی مدارس 
بـه صـورت ترکیبـی یعنی حضـوری و مجـازی باشد.سـخنگوی کمیسـیون بهداشـت و 
درمـان با اشـاره به اسـتماع گـزارش دیوان محاسـبات در مـورد هزینه کرد یـک میلیارد 
یـورو بـرای مقابلـه بـا کرونـا گفت: ایـن گـزارش نقاط ابهام بسـیاری داشـت، بـا وجود 
اینکـه مصوبـه یـک میلیارد یـورو مشـمول نظارت دیـوان نمی شـود، اما مجلـس دیوان 
محاسـبات را ملـزم بـه پیگیـری کـرد در نهایـت به دلیـل ابهامات مقرر شـد تـا در یک 

مـاه آینـده دیـوان و مرکـز پژوهش هـای مجلس نسـبت بـه ارائه گـزارش کامـل کمی، 
کیفـی و اقتصـادی اقـدام کنند.شـیخی افـزود: همچنین مقرر شـد علت عـدم اختصاص 
صـد میلیـون یـور هم بررسـی شـده و تحلیل کیفـی اختصـاص اعتبـارات، تحلیل وجود 
یـا عـدم وجـود تبعیـض در توزیع هـای اسـتانی منابـع و ردیف هـای اباغـی و تحلیـل 
توزیـع منابـع دانشـگاهی در دسـتور کار دیوان محاسـبات و مرکـز پژوهش های مجلس 
قـرار گیرد.سـخنگوی کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلـس در پایـان گفـت کـه طبق 
بررسـی مرکـز پژوهش هـای مجلـس کمیسـیون بـا لایحـه عضویـت دولـت جمهوری 

اسـامی ایـران در آژانـس بیـن المللـی تحقیقات سـرطان مخالفـت کرد.
در خواست ایران از عراق برای کاهش هزینه های اربعین

رئیـس سـتاد مرکـزی اربعیـن حسـینی بـا نصیـر عبدالمحسـن عبدالله سـفیر عـراق در 
جمهـوری اسـامی ایـران به منظـور هماهنگـی اعزام ۳۰ هزار سـهیمه اختصـاص داده 
شـده بـه ایـران برای حضـور در مراسـم اربعیـن حسـینی در محـل وزارت کشـور دیدار 

. کرد
بـه گـزارش تابنـاک بـه نقـل از ایسـنا، حسـین ذوالفقـاری بـا تاکیـد بـر اینکـه مراسـم 
امسـال اربعیـن حسـینی بـا توجـه بـه اپیدمـی بیمـاری کرونا به صـورت محـدود برگزار 
می شـود، گفـت: سـهمیه اعامـی بـه جمهـوری اسـامی ایـران از سـوی دولـت عراق 
۳۰ هـزار نفـر اسـت که این سـهمیه بـا محوریت موکـب داران و حوزه هـای فرهنگی – 
خدماتـی – درمانـی تعییـن می گردد.رئیـس سـتاد مرکـزی اربعیـن حسـینی با اشـاره به 
اینکـه امسـال مسـافرت ها از طریـق هوایـی صـورت می گیرد؛ گفـت: یکـی از تاکیدات 
جـدی در این سـفر، مسـاله سـامت اسـت و در ایـن خصوص اولویت با کسـانی اسـت 
کـه واکسـن تزریـق کـرده انـد و فاقـد بیمـاری زمینـه ای هسـتند.ذوالفقاری در ایـن 
خصـوص از سـفیر عـراق در ایـران خواسـت: با توجه بـه اینکـه زائرین اعزامـی از ایران 
دارای تسـت معتبـر و کنتـرل شـده می باشـند، تسـت پـی سـی آر مجـدد بـا توجـه بـه 
هزینـه چهـل دلاری در فـرودگاه عراق گرفته نشـود و با ایجاد آمادگـی در فرودگاه های 
عـراق بویـژه نجـف اشـرف، زمـان پذیـرش و تـردد مسـافران بـه حداقل ممکن برسـد 
تـا موجـب ازدحـام نشـود.ذوالفقاری در بخـش دیگـری از صحبـت هایـش بـه ضرورت 
تسـریع در امـر صدور ویزا از سـوی سـفارت عراق اشـاره کـرد و گفت: با توجـه به زمان 
کوتـاه باقـی مانـده تـا اربعیـن، صـدور ویزا بایسـتی در اسـرع وقـت انجام گیـرد و برای 
انتقـال امکانـات موکـب داران و تجهیـزات امـدادی و خدماتـی، بـر اسـاس تفاهـم نامه 
بیـن دو کشـور، هماهنگـی لازم در مرز هـا بعمـل آیـد.وی همچنین گفت: ایـن آمادگی 
از سـوی جمهـوری اسـامی ایـران وجـود دارد، بـا هـدف کاهـش هزینـه سـفر، مسـیر 
بازگشـت زائریـن زمینـی باشـد و بـرای همیـن درخواسـت داریـم این موضوع از سـوی 

دولـت عـراق مورد بررسـی واقع شـود.
در ایـن نشسـت نصیـر عبدالمحسـن عبـدالله سـفیر عـراق در جمهـوری اسـامی ایران 
بـا ابـراز خشـنودی از دعـوت آقـای ذوالفقاری جهـت انجـام هماهنگی برای اعـزام ۳۰ 
هـزار زائـر حسـینی بـه مراسـم امسـال اربعیـن در عـراق، گفـت: واقعیت امر این اسـت 
کـه شـرایط بیمـاری کرونـا اجـازه نمی دهـد تـا همـه عاقه منـدان و عاشـقان حسـینی 
توفیـق زیـارت و حضـور در مراسـم معنوی اربعین را داشـته باشند.سـفیر عراق با اشـاره 
بـه اینکـه تخصیـص ۳۰ هزار سـهمیه بـرای جمهوری اسـامی ایران بـا در نظر گرفتن 
وضعیـت شـیوع بیمـاری اسـت؛ گفـت: در تـاش هسـتیم مراتـب حضـور ایـن ۳۰هزار 
نفـر در مراسـم امسـال اربعیـن حسـینی بـه نحـو مطلوبی انجـام گیرد. منبـع: تابناک
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